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اقدام مذاکره کنندگان 
برای لغو تحریم ها 

درست است بلندگوی 
افراد خاصی شویم

امام جمعه موقت تـــهران گفت: از 
مذاکره کنندگان هسته ای می خواهیم 
که ذره ای در برابر زیاده خواهی اروپا 
و آمریکا کوتاه نیاینــد و به بهانه های 
کودکـــانه آژانس بین المللـــی انرژی 
اتمی توجه نکنند و با قدرت برخاسته 
از عقلانیت و صلابت در رفع کامل و 
یکپارچـــه تحـــریم ها اقدام کـــنند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجواد 
حاج علی اکبری گفت: حاصل کار این 
دولت در این سه ماه، تولید سرمایه 
اجتماعی و تولید امید است؛ از مقابله 
با کرونا، مدیریت ماجرای بنزین، تامین 
کالاهای اساسی، ورود به عرصه نهضت 
مسکــن و توجه به شــرق در سیاست 
خارجی، پیوستن به پیمان شانگهای 
و آماده شدن برای ورود به مذاکرات 
هسته ای برای استیفای حقوق ملت. خدا 
را شــاکریم که اقدامات دولت موجب 
اعتبار بخشی به پول ملـی، ثبات در بازار 
سرمایه، صلابت پیش برنده در مذاکرات 
پیش رو هسته ای شده است و ان شاءا... 
در رفع موانع و روندهای فسادآمیز موفق 
باشد. وی گفت: ما نقد و تخطئه را هدیه 
الهی می دانیم که باعث رشد ماست. از 
همه می خواهیم و توقع داریم ما را یاری 
کنند و با کمال اشتیاق از جلسات نقد و 

بررسی استقبال می کنیم.

عضو خبرگان، وجود مشکلات مختلف در 
کشور را مورد اشاره قرار داد و با بیان اینکه 
ریشه این مشکلات عوامل گوناگونی دارد 
و گاهی اشخاص هستند که مشکلات را 
به وجود می آورند، گفت: یک زمانی یقین 
وجود دارد که فلان مدیر زمینه بروز یک 
مشکل را ایجاد کرده است، اما یک زمانی 
در افواه می گویند که فلان شخص کوتاهی 
کرده است و شایعه است. گاهی پای حب و 
بغض  و حسد و جهل در میان است. دشمنان 
هم برای سلب اعتبار از مسئولان نظام بیکار 
ننشسته اند. در چنین شرایطی آیا درست 
است برخی ائمه جمعه در این مسیر قرار 
بگیرند و ناخواسته بلندگوی افراد نادان شوند 
و هرچه که شنیده اند را در منبر نمازجمعه 
مطرح کنند؟  آیت ا... اشکوری با بیان اینکه 
انعکاس موضوعی که انسان نسبت به آن 
یقین ندارد، اشکال شرعی دارد و جایز نیست، 
گفت: اگر آبروی انسانی در رسانه یا تریبون 
نماز جمعه برود، خلاف اخلاق و شرع است. 
اگر مسئولی تخلفی انجام داده است، دستگاه 
قضایی باید به آن رسیدگی کند. در این 
صورت من چکاره هستم که در پشت تریبون، 
افراد را مجازات کنم و حکم صادر کنم؟ مگر 

من سمت قضایی دارم در آن لحظه؟

 تقابل با ایران از سیاه
 به سمت خاکستری رفته است

کارشناس مسائل بین الملل گفت: سفر 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
بخشی از یک دیپلماسی عمومی است 
برای اینکه فضای روانی را به شکلی فراهم 
کند که طرفین با رویکرد مثبتی مذاکرات 
هسته ای ۸ آذر ماه در وین را شروع کنند. 
.. فلاحت پیشه درباره رونــد  . حشمت ا
مذاکرات برای رفع تحریم ها خاطرنشان 
کرد: با خروج دونالد ترامپ رئیس جمهوری 
سابق آمریکا از برجام، دوران سیاهی از 
تحریم و تقابل با ایران شکل گرفت که در 
دوران جو بایدن رئیس جمهوری فعلی تا 
حدی به سمت خاکستری شدن رفت. وی 
گفت: لازم است طرف آمریکایی برای اثبات 
حسن نیت، بخشی از تحریم ها را تعدیل 
کند و حداقل تحریم های ناشی از فشار 
حداکثری ترامپ را با جدیت کمتری دنبال 
کند تا فضای مساعدتری برای مذاکره 
شکل بگیرد. وی تصریح کرد: آمریکا نباید 
انتظار داشته باشد که تا ۸ آذر، ایران در 
برنامه ها و پیشرفت هایی که در چند گام 
و در قالب »قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« 
برداشته، پسرفتی ایجاد کند ولی به هر 
حال، برداشته شدن هر اقدام اعتمادسازی 

به پیشرفت مذاکرات کمک می کند.

سـرمقــاله

دیپلماسی هسته ای در زمره اصلی ترین نیازهای دیپلماتیک، 
راهبردی و اقتصادی ایران محسوب می شود. هر کشوری برای 
بقا نیازمند به کارگیری ساز و کارهایی است که بتواند موقعیت 
خودش را ارتقا بدهد و در رقابت با سایر بازیگران از جایگاه 
مطلوب تر و موثرتری برخوردار بشود. بحث اصلی ما مربوط 
می شود به باید ها و نبایدهای دیپلماسی هسته ای جمهوری 
اسلامی ایران، ایران برای تحقق اهداف خودش نیازمند این 
است که در گام اول هدف های تاکتیکی و راهبردی خودش 
را مشخص بکند. هدف اصلی ایران در مذاکرات هسته ای و در 
دوران های مختلف بر اساس معادله پایان دادن به تحریم های 
اقتصادی شکل گرفته است و بر این اساس ادامه پیدا کرده 
است. شش دور مذاکرات وین در دوران ریاست جمهوری 
جو بایدن و روند جدیدی که زمینه مذاکرات تیم دیپلماتیک 
آقای رئیسی را در مذاکرات فراهم می کند مبتنی بر معادله 
قدرت و موازنه قدرت خواهد بود. مهم ترین مسأله ای که تاثیر 
خودش را بر سیاست های دیپلماتیک ایران بر جای می گذارد 
ارتباط مستقیم پیدا می کند با سیاست اقتصادی دولت بایدن و 
چگونگی حذف تحریم ها بنابراین مسأله اصلی این است که ما 
چگونه می توانیم زمینه پایان دادن به تحریم ها را فراهم کنیم. 
در گام دوم مسأله ارتباط مستقیم با تعهدات ایران دارد، پایان 
دادن به تحریم ها به این دلیل اهمیت دارد که می تواند زمینه 
بهینه شدن اقتصادی جامعه ایران را به وجود بیاورد و از همه 
مهم تر اینکه تلاشی برای تحقق اهداف نادیده گرفته شده ایران 
توسط سیاست بین الملل است. در این فرایند لازم است که ایران 
به نوعی ادراک همکاری جویانه خودش را در مذاکرات منعکس 
کند، برخی از ادبیات سیاسی و دیپلماتیک ممکن است با تفاسیر 
بدبینانه رو به رو شده و بر این اساس زمینه ایجاد جو بدبینی 
بین المللی را در ارتباط با ایران فراهم بکند. در این شرایط لازم 
است که ایران از ساز وکارهای کنش دیپلماتیک بر اساس ساز و 
کارهایی که بتواند مشکل راهبردی ایران را حل کرده و نیازهای 
ایران را تامین بکند. نکته سوم مسأله اطلاع رسانی به جامعه  
و فضای اجتماعی است. جامعه نیازمند درک دقیقی نسبت 
به الگوهای رفتار دیپلماتیک نمایندگان کشورشان هستند. 
اطلاع رسانی باید ماهیت دقیق و قابلیت تطبیق با دستاوردها 
داشته باشد. یکی از چالش های دیپلماتیک جمهوری اسلامی 
ایران در دوران گذشته معطوف به بیان گذاره های غیرواقعی 
درباره دیپلماسی هسته ای ایران بود. جمهوری اسلامی ایران و 
ایالات متحده آمریکا رویکردهای متفاوتی را در ارتباط با گزاره 
برگ)Fact Sheet( منعکس کرده بودند و از همه مهم تر اینکه 
این ذهنیت به وجود آمده بود که تحریم ها برای همیشه برداشته 
خواهد شد. چنین ذهنیتی با واقعیت های اقتصاد جهانی و 
سیاست های آمریکا تطبیق پیدا نکرد و به این ترتیب منجر به 
کاهش قدرت ایران در چانه زنی های بین المللی و کاهش اعتبار 
دولت گردید. در این فضا هرگونه صداقت در کسب دستاوردها 
و همچنین تلاش برای تحقق هدف اصلی ایران در دیپلماسی 
هسته ای که معطوف به حل مشکلات و پایان دادن به تحریم ها 
باشد در زمره نیازهای اصلی تیم مذاکراتی ایران در آستانه 

دیپلماسی وین خواهد بود.

بایدهاونبایدهایدیپلماسیهستهای

پیکرآیتا…مجتهدشبستری
درقمآرامگرفت

پیکر آیت ا.. مجتهد شبستری نماینده سابق ولی 
فقیه در استان آذربایجان شرقی درحرم حضرت 
معصومه)س( به خاک سپرده شد. مراسم تشییع 
و به خاکسپاری آیت ا... مجتهد شبستری عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده سابق 
ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی با حضور علما 
و شخصیت های برجستی علمی و اجرایی کشور در 
قم برگزار شد. این آیین ساعت 9 صبح از مسجد 
امام حسن عسکری)ع( قم با حضور علما آغاز و 
پس از تشییع، پیکر آن مرحوم به سمت حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س( منتقل شد.اقامه نماز میت نیز 
با حضور و امامت آیت ا... العظمی نوری همدانی از 
مراجع عظام تقلید در صحن بالاسر حرم برگزار شد. 

سرنوشتشورویدرانتظارآمریکا
امام جمعه مشهد با بیان اینکه امروز کشور های 
دنیا به این نتیجه رسیده اند که با خرید نفت از ما، از 
زیر یوغ آمریکا خارج می شوند، گفت: سیاست های 
دولت در ارتباطات مستقیم با کشور های اروپایی و 
رفت و آمدی که معاون سیاسی وزیر امور خارجه به 
این کشور ها دارد، در راستای گسترش روابط با اروپا 
است؛ چراکه اروپا نیز خواهان این است که مستقلا با 
ما ارتباط داشته باشد و از زیر یوغ آمریکا خارج شوند. 
آیت ا... علم الهدی با بیان اینکه یقینا آمریکا هم به 
سرنوشت شوروی دچار خواهد شد، عنوان کرد: 
دشمن می خواهد انسان ها را برده خود کند و ثروت 
آنان را بدزدد و با دارایی هایی آنان به جهان حکومت 
کند، اما اسلام این اجازه را به او نمی دهد. به همین 
دلیل دشمن با این دین مخالفت می کند و تا جایی 
که بتواند دشمنی می کند. بدانید که اگر دشمن 
برخی از حرکات را انجام نمی دهد، به دلیل این است 
که قدرت آن را ندارد. اگر آمریکا می توانست در یک 
تهاجم نظامی یا اتمی ما را از بین ببرد، قطعا این کار 

را انجام می داد، اما توان آن را ندارد.

رئیسیگرایشسیاسیندارد
یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: بسیاری از 
معاونین دولت روحانی هنوز بر سر کار هستند و 
فعالیت دارند این رویه نشان می دهد که نگاه رئیسی 
چیست. صادق کوشکی در رابطه با دیدارهای رئیسی 
با جناح های مختلف سیاسی، اظهار کرد: اگر به 
کابینه رئیسی نگاه کنیم می توانیم متوجه بشویم که 
او چقدر نگرش جناحی دارد یا خیر. او از نیروهایی 
استفاده کرده است که سال ها در دولت قبل و در 
کابینه های قبلی حضور داشتند. چهره هایی مثل 
اسلامی و ستاری و استفاده و یا به کارگیری وزیر 
صنایع دولت روحانی، رزم حسینی، که امروز در 
ریاست جمهوری سمت مشاور را دارد نمونه هایی از 
این دست است. او افزود: استفاده از قائم مقام وزیر 
صنعت، مدرس خیابانی برای استانداری استان 

سیستان و بلوچستان از دیگر نمونه هاست.

پاسخخطیبزادهبهفرانسویها
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، تاکید کرد: 
حیثیت آژانس به عنوان یک نهاد فنی و تخصصی 
سازمان ملل متحد باید از شائبه هرگونه رفتار و 
کنش سیاسی به دور باشد. سعید خطیب زاده در 
پاسخ به پرسشی درباره اظهارات اخیر سخنگوی 
وزارت خارجه فرانسه تصریح کرد: ایران به عنوان 
عضو مسئول آژانس بین المللی انرژی اتمی، همواره 
تأکید دارد که حیثیت آژانس به عنوان یک نهاد 
فنی و تخصصی سازمان ملل متحد باید از شائبه 
هرگونه رفتار و کنش سیاسی به دور باشد. خطیب 
زاده تأکید کرد: بر این اساس هر گونه موضع گیری 
مقام ها و نهاد های سیاسی کشور های مختلف با 
هدف تأثیرگذاری بر رفتار آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، خدشه به حیثیت فنی و تخصصی آژانس 
قلمداد شده و بدون تردید ترفند استفاده ابزاری از 
ظرفیت آژانس بین المللی انرژی اتمی، بیش از آن 
که موجب بهره مندی عاملان آن گردد، مشروعیت 

بین المللی اقدام های آژانس را زیر سوال می برد.

عذرخواهیوزیرنیرو
ازکشاورزاناصفهانی

وزیر نیرو ضمن عذرخواهی از کشاورزان اصفهانی 
از پیگیری دستور معــاون اول رئیس جمهور برای 
حل مشکــــلات آب اصفهـــان خبر داد. علی اکبر 
محرابیان گفت: معاون اول رئیس جمهور بر این 
موضوع تاکید کرد که کمبود آب مورد نیاز کشاورزان 
در استان های اصفهان، چهارمحال و بختیاری، یزد 
و خوزستان در دستور کار جدی دولت قرار دارد. 
وی افزود: مقرر شد که وزرای جهاد کشاورزی و 
صمت نیز در فرآیند تشکیل ستاد احیای زاینده 
رود همکاری های لازم را داشته باشند. وزیر نیرو 
تاکید کرد: از کشاورزان عزیز اصفهانی عذرخواهی 
می کنیم و امیدواریم با اقدامات لازم بتوانیم در 

ماه های آتی این مشکلات را رفع کنیم.

مدیراناقتصادیراارزیابیکنید
یک عضو کمیسیون عمران مجــلس  تــاکید 
کرد: مدیران اقتصادی ای  برگزینید که  توزیع 
بودجه و  نظارت  فنی را بدانند. غلامرضا شریعتی 
نماینده بهشهر در مجلس در صفحه شخصی خود 
در توئیتر، نوشت: »   وزیر محترم کشور و  استاندار 
گرامی؛ مدیران خود را در مباحث  اقتصادی 
 ارزیابی کنید نتایج خوبی بدست خواهد آمد! این 
دولت، امید مردم است و زمان آزمون  خطا نیست. 
مدیرانی  برگزینید که  تولید ناخالص داخلی، 
ارزش افزوده،  توزیع بودجه و  نظارت  فنی را 
بدانند، وگرنه سیاست بازی را همه بلد هستند!«

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در دهمـــــین 
سفر استانی خود به استان زنجان سفر کرد و با 
فرهیختگان استان دیدار و در شورای اداری استان 
صحبت کرد و در نشست تخصصی با نخبگان و 
فعالان محیط زیست حضور یافته و سخن گفت. 
رئیس جمهور اظهار داشت: نباید مرتب از دولت 
قبل برای مردم گلایه کنیم، مردم چه کنند؟ امروز 
مردم امید پیدا کردند و انتظار دارند. مردم اگر 
بخواهند بدانند چه اتقافی افتاده به سفره خود نگاه 
کنند. به پول و ارزش پول ملی خود نگاه کنند. به 
وضعیت بازار نگاه کنند تا کاملا دستشان بیاید که 
چه اتفاقی افتاده است.بازسازی نهایی اعتماد مردم 
نیازمند کار و تلاش برای مردم است. یعنی اگر 
می خواهیم اعتماد مردم به دولت بازسازی نهایی 
شود، باید صادقانه و مخلصانه برای مردم کار کنیم. 
اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از این قرار است:

 ما نباید تحریــم را مانع جدی فرض کنیم. 
دشمنان نمی خواهند کشور ما رشد کند، اما اتفاقا 
آنجایی که تحریم و تهدید داشتیم مانند صنایع 
دفاعی بیشتر رشد کردیم و معلوم می شود اگر 
بخواهیم می توانیم از مشکلات عبور کنیم. عملکرد 
دولت سیزدهم تحول محور و بر اساس عدالت بر 
مبنای بیانیه گام دوم انقلاب است. ما باید نظام 
اقتصادی کشور را اصـــلاح کنیم و این اصلاح 
حتما با نظر نخبگان و اقناع مردم است، دولت در 
این زمینه شوک اقتصادی وارد نخواهد کرد و در 
اجرای تصمیمات و جراحی های اقتصادی مردم را 
سهیم میکنیم نــه غافلگیر.مسکن یکی از نیازهای 
اساسی کشور است و اگر ساخت مسکن رونق 

نگیرد، عقب افتادگی زیادی ایجاد خواهد شد.
   بنای این دولــت بر این نبوده که دائم 
بخواهد تکرار کند که از دولت قبل چه به دست او 
رسیده است، نباید مرتب از دولت قبل برای مردم 
گلایه کنیم، مردم چه کنند؟ امروز مردم امید پیدا 
کردند و انتظار دارند. مردم اگر بخواهند بدانند چه 
اتقافی افتاده به سفره خود نگاه کنند. به پول و 
ارزش پول ملی خود نگاه کنند. بــه وضعیت بازار 
نگاه کنند تا کاملا دستشان بیاید که چــه اتفاقی 
افتاده است. مــردم مــــی دانند ما دولت را در چه 
وضعیتی تحویل گرفتیم. اعتماد مردم به ما و شما 
از بزرگترین سرمایه هایی است که امروز دولت از 
آن برخوردار است. در این قضیه مشکل جایگاه های 
بنزین که پیش آمد، اگر اعتماد مردم به دولتمردان 
نبود، دشمن دنبال این بود که با این فتنه یک 
مسالــه ای در کشور اتفاق بیفتـــد، ولی چرا اتفاق 
نیفتاد؟ اعتماد مردم، هوشیاری مردم، در صحنه 
بودن مردم. دستگاه های دیگر هم کار کردند، اما 
اعتماد مردم به دولت سرمایه بزرگی بود که باعث 

عبور ما از این مشکل بزرگ شد.
   اعتماد مردم آسیــب دیده بود و امروز به 
لطف خداوند متعال این اعتماد در حال بازسازی 
است، بازسازی نهایی اعتماد مردم نیازمند کار 
و تلاش برای مردم است. یعنی اگر می خواهیم 

اعتماد مردم به دولت بازسازی نهایی شود، باید 
صادقانه و مخلصانه برای مردم کار کنیم. مردم در 
جریان هستند و خوب می فهمند چه اتفاقی دارد 
می افتد. اعتماد مردم سرمایه اجتماعی بزرگی 
است که مشارکت و نشاط اجتماعی را همراه 
خودش دارد. باید مساله محوری را دنبال کنیم. آب 
یک مساله محوری است. دانشگاه ها روی مساله 
آب کار کنند تا ما ببینیم از این ظرفیت موجود 

چگونه می شود استفاده بهینه کنیم.
   ما در عرصـــه هایی کــــه بیشتر محدودیت 
داشتیـم بیشتر پیشـــرفت کردیــــم، در صنعت 
هسته ای و نظامی بیشتر محدودیت داشتیم تا 
صنایع غیرهسته ای و غیرنظامی، چطور شد آنجا 
برجستگــی مشخص شده ولی در صـــنایع دیگر 
مشکل داریـــم. معلوم می شود که باید کار کرد. 
درست است محدودیت ها وجود دارد، اما امکان 
دارد که از دست مدیران باکفایت ما کارهایی 
بربیاید که کسان دیگــــر گمان آن را نمی کردند. 
هماهنگی و نظم نظام اداری باید حفظ شود، اما 
لزوما نباید منتظر این بمانیم که ببینیم از مرکز 
چه می گویند، بسیاری از خلاقیت ها و ابتکارات و 

نوآوری ها دست شما است. 
   قرار است در استــان ها یک صندوق توسعه 
ایجاد شود که دست استان را باز کند. یعنی به جای 
اینکه استاندار یا مدیران استانی از دولت بودجه 
مطالبه کنند، ما از آنها بپرسیم که چه میزان از 
درآمدهای آن صندوق محقق شده است. یعنی 

درآمدهای استان در خود استان هزینه شود.
   دولتمردان نه فقط باید نسبت به فساد 
حساسیت داشته باشند، بلکه باید نسبت به بوی 
فساد هم حساس باشند، دولتمردان اگر احساس 
کردند که زمینه فساد وجود دارد، لازم نیست که 
به خودِ فساد برخورد کنند. انتظار مردم از همه 
ما این است که نسبت به بوی فساد هم حساس 
باشیم. یعنی اگر احساس کردیم اینجا دارد اتفاقی 
می افتد، باید حساسیت باشد که پیشگیری شود. 
اعلام خبر آغاز سند دار کردن اراضی کشاورزی 
از سوی وزیر جهادکشاورزی خبر بسیار خوبی 
بود. این کار جایگاه کشاورزان و جایگاه کارشان را 
تثبیت می کند. کامل کردن زنجیره کار کشاورزی 
که مطالعات آن انجام شده کار بسیار خوبی است 

که باید پیگیری شود کاملا تحقق پیدا کند.
 برای صیانت از محیط زیست بایــــد ارتباط 
دانشگاه به عنوان اتاق فکر و جایگاه اندیشه ورزی با 
دستگاههای اجرایی تقویت شود و دولت دیدگاه ها 
و نظرات اساتید و نخبـــگان محــــیط زیست را 
سرمایه و پشتوانه ارزشمندی برای کشور می داند. 
جامعه بشری باید نسبت به تعرض و طغیان علیه 
محیط زیست حساس باشد متاسفانه قدرت های 
بزرگ بدترین استفاده را از محیط زیست به عمل 
می آورند و سپس با سازوکاری، از موضوع محیط 
زیست بعنوان حربه ای علیه کشورهای در حال 
توسعه استفاده می کنند، همانند مساله حقوق 

بشر که امروز بزرگترین ناقضان آن مدعی حقوق 
بشر در سایر کشورها هستند. حفظ محیط زیست 
باید به عنوان یک موهبت الهی برای حیات انسان 
و تمام موجودات زنده مورد توجه همگان باشد و 
در این راستا لازم است ساختارهای متناسب با این 
رسالت بزرگ ایجاد شده و برخی رفتارها ناصحیح 

اصلاح شود.
   اگرچه توسعه یافتگی و فعالیت های اقتصادی 
یک موضوع ضروری است اما حتما باید از پیوست 
محیط زیستی برخوردار باشد و توجه به محیط 
زیست در تمام طرح های توسعه و فعالیت اقتصادی 
به دقت لحاظ شود ضمن اینکه محیط زیست 
هــــم باید پیوست اقتصادی داشتـــه باشد.  
در جریان سفـــرهای استانی، مهم ترین مشکلی 
که مردم آن را مطالبه مـــی کنند، تامین آب 
است و در این زمینه معتقدم باید به مدیریت 
آب در کشور توجه جدی شود و با استفاده بهینه 
و توجه به ظرفیت های اقلیمی می توان بخش 
زیادی از مشکلات موجود را کاهش داد. امروز لازم 
است رسانه های جمعی، دانشـــگاه ها، حوزه ها 
و صاحبان تریبون در زمینه آموزش ایفای نقش 
کنند. آموزش می تواند به جلب مشارکت عمومی 
بینجامد و هر کجا که مردم احساس مسئولیت 
کرده و مشــارکت می کننـــد، مشـــکلات به 
راحتی برطرف می شود. بی تردید دانشگاه ها در 
ایــن حوزه ها مطالعاتی دارند و می توانند با نگاه 
تخصصی، قابلیت های هر استان را شناسایی کنند 
و دولت مکلف است از این یافته ها، برای فعال 
کردن ظرفیت های موجود هر استان استفاده کند.

   حتما باید جلوی صید ترال گرفته شود چرا 
که این نوع صید به آبزیان، دریا و حتی صیادان 
آسیب می رساند و از رئیس سازمان محیط زیست 
می خواهم که با جدیت این موضوع را پیگیری 
کند. سازمان محیط زیست حکم بهداشت را در 
وزارت بهداشت و درمان دارد و بر درمان مقدم 
است و اینکه سازمان محیط زیست زیر نظر رئیس 
جمهور تعریف شده برای این است که نسبت به 
وزارتخانه ها و دستگاههای اجرایی از جایگاه برتری 
بر حفظ محیط زیست تاکید کند. صرفا با توصیه 
نمی شود محیط زیست را حفظ کرد و در کنار آن 
بعضاً اقدام و عمل جدی نیز لازم است. سازمان های 
مردم نهاد نقش ارزشمندی در حوزه محیط زیست 
دارند و باید از فعالیت مردم در این حوزه حمایت 
شود و اینها بهتریـــن پشتوانه برای دولت هستند. 
توجه بـــه محیط زیست منحصر به مقطع خاص 
زمانی نیست و همواره باید نسبت به آن دغدغه 
داشت. باید برای اقلیم های مختلف راهکارهای 
متفاوتی، متناسب با آن اقلیم اتخاذ و اجرایی شود.

  جنگــل ثـــروت عظیم ملی و حفظ آن برای 
نسل های آینده ضروری است و همواره باید نسبت 
به حفظ و صیانت از ثروت های عظیم ملی حساس 
باشیم و غفلت از این سرمایه های عظیم می تواند 

کشور را دچار آسیب کند.

دکتر ابراهیم متقی
  استاد دانشگاه تهران

یـــادداشت

ایران مــردم فهمیده ای دارد و ایـــن مردم مشـکلات را 
می فهمند. به عبارت دیگر از حجم گرفتاری ها، مشکلات و 
عقب مانـــدگی های حاصل از تحریم، سوءمدیریت و... خبر 
دارند و عمق مشکل را مــی فهمند. لذا اصلا از مقامات و مدیران 
کشوری انتظار قول، فعل و وعده ندارند. مردم از مسئولان 
تـــلاش، سلامت و پاکدستی می خواهند. مردم می خواهند که 
دیگر نشنوند که فساد و اختلاس اتفاق افتاده است. اما مشخص 
نیست که چرا دولت آقای رئیسی اصرار دارد به مردم قول دهد. 
در حالی که به نظر می رسد اگر همیـــن تلاش، کوشش و 
دوندگی ادامه دار باشد می توان به حل مشکلات تا حـــــدی 
امیدوار بــــود. مردم خودشان هم شاهدند که چه تلاش هایی 
صورت می گیرد. مردم می خواهند مقامات حقوق نجومی 
نگیرند و کم فروشی هم نکنند. با این حال مردم احساس 
می کنند که مجلس پشت مردم قرار ندارد و در حال حاضرتمامی 
مصوبات مجلس ضد مردمی است. مجلس باید نیازهای قانونی 
مردم را برطرف کند اما مردم را در چارچوب قانون غل و زنجیر 
می کند، دست و پای ملت را می بندند و وارد مسائلی می شود که 
اصلا از اولویت های زندگی مردم نیست. اکنون امید این ملت به 
شخص آقای رئیسی است. پس مردم تلاش،کوشش، دلسوزی 
و از خود گذشتگی از مسئولان می خواهند. اما اصرار بر قول و 
وعده کار بسیار اشتباهی است. از طرف دیگر سرعت اعضای 
کابینه دولت با رئیس دولت هماهنگ نیست. یعنی کابینه 
آقای رئیسی که بخش اعظم آن تحمیلی است و افراد متناسب 
با شایستگی های خود انتخاب نشدند یا بر اساس اشتباه انتخاب 
شدند سرعتشان متناسب با رئیس جمهور نیست. ادبیات گفت 
و گوی آنها نیز ادبیات آقای رئیسی و مردمی نیست. آقای رئیسی 
نیز قول ندهد و همین حدی که هست، تلاش می کـــــند و 
پاکدست است خوب است. متاسفانه یکی از مشکلات کشور 
قول دادن ها است. بالاخره با این نرخ تورم، حجم نقدینگی، این 
تحریم فلج کننده هوشمند، عدم صدور و فروش نفت، امکان 
 FATF ورود دلار به داخل کشور و قرار گرفتن در لیست سیاه
نمی توان به مردم قول بهتر شدن اوضاع را داد بلکه باید صرفا 
عمل کرد و پیش رفت تا قول ها در عمل خود را نشان دهد. 
دولت آقای رئیسی نیازی به قول دادن ندارد و مردم را شفاف 
در جریان امور قرار دهد. البته نباید از این مهم نیز گذشت که 
تا کنون عملکرد وزرا خوب نبوده و معرفی شدگان به مجلس 
چیزی در حد فاجعه بودند و همین امر باعث شده تا دولت قبل 
تا حد زیادی هم محبوب شود. بنابر این شیوه گفتمان و ادبیات 

این دولت با مردم باید فرق کند. 

دولتبهمردمقولندهد

  رئیس جمهور:

مردمدرتصميمهایدولت»سهيم«میشوند
 بازسازی اعتماد نیازمند کار و تلاش برای مردم است

 حفظ محیط زیست، نوعی سرمایه گذاری است

»آرمان ملی« آخرین تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند:

اهرم های فشار طرفين در برجام
  غرب از شوراي حكام آژانس و ایران از نقض تعهدات آمریكا و اروپا و شرط لغو تحریم ها در مذاکرات سود خواهند جست 

آرمان ملی: کمـتر از دو هفـــــته تا ۸ آذر 
زمان آغاز مذاکرات احیای برجام باقی است 
و بسیاری بر این باورند که این انتظار می رود 
که در این فاصله باقی مانده تا آغاز مذاکرات 
رخدادهای پیش بینی نشده ای رخ دهد که برجام 
و مذاکرات پیش رو متاثر از آن اتفاقات قرار گیرند. 
رخدادهایی مانند اعمال برخی تحریم های جدید 
آمریکا علیه برخی نهادها و اشخاص ایرانی یا 
سفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
ایران و یا نشست پیش روی شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی که هر یک می تواند شرایط 
جداگانه ای را فراهم بیاورد و با واکنش طرف های 
حاضر در برجام به خصوص ایران مواجه شود. 
کما اینکه اخیرا فرانسه در موضع گیری جدیدی 
خود از ایران خواسته تا به تعهدات کامل خود در 
قبال آژانس برگردد و از طرفی هم اظهار کرده 
که شورای حکام باید با ارسال پیامی قاطع به 
ایران در این زمینه کمک کند. این در حالی است 
که لودریان وزیر خارجه این کشور نیز گفته اگر 
مذاکرات به نتیجه نرسد برجام بی معنی خواهد 
شد. رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
نیز اخیرا در توئیتی از گفت وگوی و رایزنی خود با 
دبیران سیاسی تروئیکای اروپایی و مقامات ارشد 
شورای همکاری خلیج فارس درخصوص ایران 
گفته است. به نظر می رسد هر چقدر به به روزهای 
مذاکره نزدیک تر شویم حداقل از سمت غربی ها 
فضا کاملا تنگ و یکسویه شود و آنها با فشار از 
جوانب مختلف بخواهند پیش از آغاز مذاکرات از 
ایران امتیازاتی را هم بگیرند. کما اینکه نشست 
شورای حکام پیش رو است و غربی ها بسیار 
معتقدند که می توانند از این اهرم فشار برای 
امتیازگیری از ایران استفاده کنند. هرچند که 
خود به خوبی می دانند اگر شرایط به نحوی پیش 
برود که مطالبات ایران در آن احصاء و حل نشود 
مذاکرات شرایط دیگری خواهد یافت و شاید به 
سمت و سوی دیگری برود. آنچه مسلم است و 
برخی رسانه های بین المللی نیز بدان اذعان دارند 
اینکه هدف اعلام شده آمریکا در زمان ازسرگیری 
مذاکرات غیرمستقیم با ایران مشخص کردن این 

است که آیا توافق هسته ای می تواند به صورت 
دوطرفه احیا شود یا نه؛ اما برخی دیپلمات ها 
می گویند که هدف اعلام نشده آمریکا در واقع 
جلب حمایت روسیه و چین برای تحت فشار 
گذاشتن ایران درصورت شکست مذاکرات است. 
این در حالی است که جیک سالیوان مشاور 
امنیت ملی کاخ سفید اخیرا در دیدار با مقامات 
رژیم صهیونیستی بسته پیشنهادی توافق موقت 
با ایران در مذاکرات هسته ای را رونمایی کرده 
است. گفته شده پیشنهاد توافق موقت با ایران 
با هدف خرید زمان مطرح شده و طرحی موقتی 
است، چون کاخ سفید همچنان بر احیای کامل 
برجام تاکید دارد. هرچند که  طرف اسرائیلی 
مخالفت خود را با هر گونه توافقی از جانب آمریکا 
با ایران در قالب برجام اعلام کرده است. در این 
شرایط باید دید که با وجود اتفاقاتی که تا روز ۸ 
آذر رخ می دهد مذاکرات پیش رو برای احیای 
برجام چگونه پیش خواهد رفت و چه نتایجی در 

برخواهد داشت. 
   توافق قابل دسترسی است 

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد شرایط 
بازگشت آمریکا به برجام اظهار داشت: برداشتن 
موثر، یکجا و قابل راستی آزمایی تحریم ها شرط 
بازگشت آمریکا به برجام است و این تمامی هدف 
ما از گفت وگوها در وین است. سعید خطیب زاده 
گفت: اگر آمریکا با همین رویکرد وارد گفت  و 
گوها در وین شود و آمادگی برداشتن تحریم ها به 
صورت یکجا و قابل راستی آزمایی را داشته باشد، 
قطعا توافق در کوتاه ترین زمان قابل دسترسی 
است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان کرد: 
البته ما تضمیــن هایی مـــی خواهیم که آمریکا 
مجددا حقوق بین الملل را به سخره نخواهد 
گرفت. خطیب زاده تاکید کرد: ایالات متحده 
به شمول دولت فعلی آمریکا نشان داده که 
نمی تواند پای تضمین های خود بایستد و امضای 
رئیس جمهور آمریکا، آنچنان که ادعا می کنند 
قابل اتکا و ارزش نیست لذا طبیعی است که 
جمهوری اسلامی ایران و تیم مذاکره کننده 
بر اخذ تضمین های لازم تاکید داشته باشد. 

وی افزود: اینها البته مواردی است که در اتاق 
مذاکرات به صورت جزئی و عملیاتی مورد بحث 
قرار می گیرد. خطیب زاده در خصوص مواضع 
ایران در مذاکرات پیش رو نسبت به بی عملی 
و خلف وعده اروپا، در عمل به برجام اظهار کرد: 
ما مدام بی عملی اروپا را در کنار نقض مداوم و 
خروج آمریکا از قطعنامه ۱۳۲۲ و برجام، مطرح 
کرده ایم، آمریکا نه تنها موفق شد تحریم های 
یکجانبه را علیه ایران اعمال کند بلکه بیشتر از 
آن نشان داد که اروپا تـــا چه حد اسیر بی عملی 
و ناتوان از آنچه هست که به عنوان تعهد قطعی 
خود پذیرفته بود. این دیپلمات ارشد کشورمان 
افزود: یکی از مواردی که در مذاکرات وین مطرح 
است این است که اعضای برجام باید به تعهدات 

خود ذیل برجام بازگردند.
   دیداربا مقامات عالیرتبه ایران 

پس از اظهارات اخیر مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی مبنی بر نا امیدی از دیدار 
با مقامات کشورمان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی با صدور بیانیه ای از دیدار رافائل گروسی 
مدیرکل این آژانس با مقامات ایران طی سه 
شنبه هفته آینده خبر داد. آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در این بیانیه اعلام کرد: می توانم 
تأیید کنیم که رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی روز سه شنبه ۳۲ نوامبر 
)۲ آذر( با مقامات عالیرتبه ایران در تهران دیدار 
خواهد کرد. این بیانیه می افزاید که گروسی پس 
از بازگشت از تهران طی همان روز، نشستی 
خبری را در مقر آژانس در وین برگزار خواهد 
کرد. گفتنی است که پیش از این اعلام شده بود 
که »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اوایل آذرماه برای دیدار و گفت و گو 
با مسئولان کشورمان به تهران سفر خواهد کرد. 
گروســــی در این سفر، روز سه شنبه با »محمد 
اسلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی و همچنین 
»حسین امیرعبداللهیان« وزیر امـــــور خارجه 
کشورمان دیدار خواهد کرد. همچنین سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 

نیز از دعوت گروسی به تهران خبر داده بود.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی
نماینده ادوار مجلس


